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خبــر را چندبــار خوانــدم تــا زهــر طنــز آن گرفته 
شــود و بعــد بــا عمــق فاجعــه روبــه رو شــوم. 
سرپرســت شــهر فرودگاهــی امــام گفتــه از این 
پــس راننــدگان تاکســی های اینترنتــی را بــه این 
فــرودگاه راه نمی دهیــم و نهایتــاً بــرای آنهــا در 
یــک گوشــه )بــا فاصلــه ۸۰۰ متــری( از فــرودگاه 
یک جــای به خصــوص در نظر خواهیــم گرفت! 
تصورش را بکنید اسنپ و تپسی که محور اصلی 
بیزینس مدل شــان بر ارتبــاط دادن نزدیک ترین 
تاکسی به یک مســافر طراحی شــده، حالا یک 
داشــته  به خصــوص  ایســتگاه 
باشــند که مســافر آمــده از فرنگ 
با یک نیسان چمدان باید تا آنجا 
را پیــاده گــز کنــد و وقتی رســید به 
ایستگاه، گوشــی اش را دربیاورد و 
درخواســت تاکســی بدهد! یعنی 
ایســتاده در دوقدمــی راننده هــا و 
تاکسی هایشــان مبــدأ و مقصــد 
بزنــد و چشــم در چشــم آنهــا زل 
بزند تا یکی شــان درخواســتش را 
قبول کننــد. بــاور کنیــد در ســریال برره هــم اگر 
می خواســتند با اسنپ و تپسی شــوخی کنند، 

چنین سناریوی طنزی به ذهن شان نمی رسید.
حالا فکر نکنید که این تمام ماجراست. دوست 
عزیــز خوش فکرمــان که بــا همــان کلیدواژه های 
دستمالی شــده در ســال های اخیــر از چنیــن 
ممنوعیتــی خبــر داده، در آســتین مبارک شــان 
راهکارهای بهتری هم دارند. اصاً چرا اســنپ و 
تپسی و پیاده روی تا ایســتگاه مخصوص آنها؟ 
شــما خبر دارید که اپلیکیشــنی بهتر از اسنپ 
و تپســی هم در ایران موجود اســت؟ بله، همین 

مدیر محترم با همکاری یک شرکت دانش بنیان 
که متأســفانه هنــوز اســمی نــدارد یا اســمی در 
نکرده، یک اپلیکیشن برای تاکسی های سنتی 
فــرودگاه طراحــی کــرده  کــه آن طــور کــه او گفتــه 
از اســنپ و تپســی خیلــی بهتــر اســت! آنهــا با 
خاقیت و تــاش و دانش و نبــوغ بومی-محلی 
خود بــه جبــران ممنوع کردن اســنپ و تپســی، 
برای رانندگان تاکســی فرودگاه امام که ســال ها 
با دادوبیداد و خرکش کردن و کشــیدن آســتین 
مسافر صید می کردند، یک اپلیکیشن طراحی 
کرده انــد. اپلیکیشــنی کــه اگرچه خیلــی خوب 
اســت، اما نمی دانم چــرا این خوبی هایــش را در 
میدان رقابــت آزمون نمی کند و تنها راه مســلط 
 شــدن خودش بــر بــازار را از میــدان بــه در کردن 

دیگران می داند!
راستش اصاً قصد ندارم پا در کفش طنزنویس 
کارنگ کــه هر هفتــه در صفحــه آخر بــا چنین 
ســوژه هایی شــوخی می کنــد، بکنــم. قصــدم 
هم نوشــتن یــک یادداشــت کامــاً جــدی بود. 
ولی خبری را که از این دوســتان مخابره شــده، 
هرجوری تفسیر و تحلیل کنید، نوشته تان طنز 
به نظر می رسد. این خبر خاصه روشن و واضح 
داســتان نوآوری و اســتارتاپ ها، اکوسیســتم و 
غیره در ایــران اســت. اینکه شــما هرچقدر زور 
بزنید، باز هم یک آدم پرزوری از یک نهاد دولتی 
یا شبه دولتی پیدا می شــود و با یک ممنوعیت 
و بالا  آوردن یک چیز »خودی« بازار شما را یک 
لقمه چرب می کند یا حداقل برای مدتی هم که 
شــده چوب لای چرخ تان می گذارد. همین قدر 
تلخ اما طنز! این روزها واقعاً در یک کمدی سیاه 

زندگی می کنیم.

INTROسرآغاز

یک خبر خیلی جدی درباره کشف یک اپ که خیلی بهتر از اسنپ و تپسی 
کار می کند؛ باور کنید!

اپلیکیشنترازدولتیها

رضا جمیلی 
سردبیر
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کنفرانس خبری اولین رویداد «نوآوری باز» برگزار شد

سرمایهگذاری۱۰۰میلیاردتومانی
گروهتوسعهملیدراقتصادنوآوری

کنفرانس خبری اولیــن رویداد »نــوآوری باز« گروه توســعه 
ملی، سه شــنبه ۲۹ آذرمــاه ۱۴۰۱ با حضور جمعــی از اهالی 
رسانه برگزار شد. مجتبی عزیزیان، مدیرعامل گروه توسعه 
ملی؛ علی ملکی، رئیس مرکز برنامه ریزی راهبردی دانشگاه 
صنعتی شریف؛ مصطفی سراج، معاون راهبردی و فناوری 
گــروه؛ حســام الدین علی پــور، مدیــر شــبکه های فنــاوری 
دفتر تکنوشــریف و مدیــر اجرایی رویــداد ملی تک و حمید 
خضریــان، مشــاور مدیرعامل در امــور فناوری هــای نوین از 

سخنرانان این نشست بودند.
مدیرعامل گــروه توســعه ملــی در ابتــدای نشســت ضمن 
اشــاره به اهداف این رویداد اظهار داشــت: »امروزه در دنیا 
حل مشــکات از طریق پلتفرم های نوآوری بــاز به یک روند 
تبدیــل شــده اســت. بر ایــن  اســاس در گــروه ملــی تصمیم 
گرفتیــم زیرســاخت های بــاز ایجــاد کنیم. بــرای ایجــاد این 
زیرساخت ها به ســراغ سه گروه دانشــگاهیان، مخترعان و 
مبدعان و اصنــاف رفتیــم.« در ادامه این نشســت، رئیس 
مرکز برنامه ریزی راهبردی دانشگاه صنعتی شریف تصریح 
کــرد: »بیش از یــک یا دو دهه اســت که بحث اکوسیســتم 
نــوآوری و شــرکت های دانش بنیــان در کشــور مطرح شــده 
است. دانشگاه ها در شکل گیری شــرکت های دانش بنیان 
نقش قابل  توجهــی ایفا کرده اند. اشــتغال زایی و جلوگیری 
از مهاجرت از برکات این کار است. دانشگاه شریف در دوره 
رشدونمو خود اقدام به تأسیس ناحیه نوآوری شریف کرده 
است. ما امروز در ناحیه نوآوری شریف بیش از ۵۰۰ شرکت 

نوآور داریم، اما این حرکت نقص های جدی هم دارد.«
ملکــی ادامــه داد: »مــا هنــوز نتوانســته ایم از فــاز اقتصــاد 

منبع محور بــه اقتصاد دانش بنیان برســیم. این مســئله را 
ترکیب GDP و اشــتغال کشــور نشــان می دهد. راه حل این 
مشــکل این اســت که باید جهت گیری مان را عوض کنیم. 
باید از سمت عرضه محوری به سمت تقاضامحوری حرکت 
کنیم.« لازم به ذکر است شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه 
ملی با همکاری دانشگاه صنعتی شریف در راستای توسعه 
تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین با هدف برقــراری ارتباط 
مؤثــر بیــن مجموعه صنعــت کشــور و نخبــگان، فنــاوران و 
دانشــجویان کشــور، حمایــت از طرح هــای دانش بنیــان، 
تجاری ســازی اختراعــات، نوآوری ها و طرح هــای صنعتی را 
در دستور کار خود قرار داده است. این شرکت نخستین  بار 
به عنوان یک هلدینگ چندرشــته ای صنعتی کشــور برای 
راه اندازی پلتفرم »نوآوری باز« )Open Innovation( اقدام 
کرده است. در این پلتفرم چالش های فناورانه در شرکت های 
زیرمجموعه در پنج گروه تجهیزات، اتوماســیون، نگهداری 
و تعمیــرات، انــرژی، آب و محیط زیســت، محصــولات و 
فرایندهای صنایع غذایی، محصولات و فرایندهای صنایع 
شــیمیایی و محصــولات و فرایندهــای صنایــع ســیمانی و 

معدنی شناسایی شده است.
بدین منظور گروه توســعه ملــی بودجه هزار میلیــارد ریالی 
سرمایه گذاری خطرپذیر را در طرح  های منتخب در نظر گرفته 
که در قالب های دریافت حق امتیاز، خرید مالکیت فکری، 
تملک سهام شــرکت های مشــارکت کننده در طرح، ایجاد 
شرکت جدید و سرمایه گذاری مشترک، تضمین خریداری 
محصول به تعداد مشخص و تضمین فنی محصول تولیدی 

قابل  ارائه است. 
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روبیکا با تکذیب رقم  7۰ میلیون کاربر، می گوید نیازی به کمک دولتی ندارد

میخواهیمدرفضایرقابتیرشدکنیم
هفته گذشته نماینده »روبیکا« در جلســه ای در سازمان 
فناوری اطاعات اعام کرد که مجموع کاربران ثبت نام شده 
در این اپلیکیشــن به حدود »7۰ میلیون« رسیده است و 

۴۵۸ میلیون کانال و گروه در روبیکا وجود دارد. 
این خبری بود که رسانه ها به عنوان آماری جدید از روبیکا 
با تعجب منتشــر کردند. پــس از آن روبیکا اطاعیــه ای را 

برای رسانه ها ارسال کرده و می گوید آمار 7۰ میلیون کاربر را 
تکذیب می کند. به گفته روبیکا، 7۰ میلیون شماره موبایل 
در این پلتفرم ثبت شده و تعداد کاربران فعال آن ۱7 میلیون 
روزانه و ۳۵ میلیون ماهانه است. این اپلیکیشن همچنین 
بیان کرده نیازی به حمایت های دولتی نــدارد و عاقه مند 

است تا در فضای رقابتی رشد کند. 
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N رویداد هم رســان فناوری هــای داده پایه با حضــور جمعی از

شرکت ها و فعالان اکوسیستم استارتاپی کشور برگزار و به 
چالش های آزادســازی و حکمرانی داده در کشــور پرداخته 
شد. در این نشست که به همت خانه خاق و مرکز نوآوری 
قــوه مقننــه برگــزار شــده بــود، حاضــران در پنلــی بــا عنوان 
»چالش های توسعه فناوری های داده پایه« اعام کردند که 
در دسترسی به اطاعات نابسامانی وجود دارد و در کشور با 

تورم سامانه روبه رو هستیم.

  در آزادســازی داده تعــارض منافــع بیــداد 
می کند 

از نظر رضا باقری اصل، معاون امور مجلس وزارت ارتباطات 
و جانشــین رئیس کمیســیون راهبردی اقتصاد دیجیتال، 
آزادسازی داده  ها و اطاعات مخصوصاً از طریق دستگاه های 
دولتی با چالش هــای گوناگونی مواجه اســت، اما بــه باور او 
اصلی ترین چالش در آزادســازی داده، تعــارض منافع بین 
دستگاه های مختلف اســت که این تعارض ها که گاهی هم 
قانونی هســتند و خرده منفعت هایی هم دارند، مانع رشد 
اقتصاد دیجیتال کشور شده و باعث می شوند بودجه های 

اختصاصی برای برخی دستگاه ها ایجاد شود.
او با اعــام اینکه تنوع دیــدگاه در بین دســتگاه های اجرایی 
برای آزادســازی داده وجــود دارد، گفــت: »در تدویــن قانون 
برنامه هفتم اختاف در مورد بندی که دستگاه های اجرایی 
موظف اند داده ها را برای کسب وکارها آزادسازی کنند، وجود 
دارد. روی این موضوع بحث اســت که چرا دستگاه اجرایی 
باید این کار را انجام دهد و بعضــی دیگر این نظر را دارند که 
اصاً این قانــون نمی خواهــد و قانون دوام )قانــون مدیریت 
داده ها و اطاعات ملی( در این زمینه وجود دارد. البته گروه 

دیگری هم بودند که قائل به شاخص گذاری هستند.«
به گفته باقری اصل، به هر سند هوشمندسازی در دنیا نگاه 
کنید یکی از ارکانش بحث داده اســت. او تأکید می کند که 
در این زمینــه در دنیا یک برنامــه اســتراتژیک، عملیاتی یا 

حتی پیچیده تر، یک اکوسیستم برای داده ایجاد کرده اند و 
همین شرایط باعث می شود سهم اقتصاد برخی کشورها از 
GDPشان ۳۵ درصد باشد، بعضی ۲۵ درصد و سهم ایران 7 

درصد باشد، در حالی که متوسط دنیا ۱۵/۶ درصد است.
باقری بــا اعــام اینکه یکــی دیگــر از چالش های آزادســازی 
داده، محرمانگــی آنهاســت، توضیــح داد: »در محرمانگی 
داده چالش داریم. دستگاه ها گاه به بهانه های مختلف ادعا 
می کنند که داده در اختیارشــان محرمانه اســت و این ادعا 
بعضی وقت ها درست است و بعضی وقت ها نادرست و برای 
پنهان کردن ضعف های خودشان یا پنهان کردن فرایند های 

داده هایشان اعام می شود.«
به باور باقری اصل، این تعارض های قانونی و خرده  منفعت ها 
مانع رشد اقتصاد دیجیتال است تا بودجه های اختصاصی 

یک سری دستگاه ها حفظ شود.

  وقتی همه چیز امنیتی است
بابک حمیدیا، رئیس خانه خاق و مرکز نوآوری قوه مقننه 
در این نشســت و در پنل »چالش های توسعه فناوری های 
داده  پایــه« اعــام کرد کــه مهم تریــن بحث حاکمیــت برای 
آزادســازی داده، بحث امنیت اســت. او در این مورد گفت: 
»هر موقع در ایران بحث دیتــا و داده مطرح می شــود، برای 
حاکمیت مهم ترین مســئله، مسئله امنیت اســت که اگر 
داده را بــه صورت های مختلف در اختیار عمــوم قرار دهیم، 
حکمــران نمی توانــد امنیــت لازم را برقرار کنــد.« به بــاور او، 
مشــکل ایــن اســت کــه هنــوز پروتکل هــای اشــتراک داده 
بین بخش خصوصــی و بخش حاکمیتی نوشــته نشــده و 

مشخص نشده است.
حمیدیا با بیان اینکه بیگ دیتاها سرمایه اصلی شرکت های 
خصوصــی هســتند، اعــام کــرد: »بیگ دیتاهــا قاعدتــاً 
سرمایه های اصلی شرکت های خصوصی هستند که تولید 
می شوند و بر اســاس شــرایط فعلی نظارت همه جانبه باید 
روی آنها وجود داشته باشــد. باید نگاه هزینه فایده را که در 

خصوص مواجهه با مسئله دسترسی به داده است، داشته 
باشیم. هزینه و منافع را با همدیگر بسنجیم که آیا این داده 
وقتی در اختیــار بخش خصوصی قرار می گیــرد، منافعش 

بیشتر است یا هزینه هایی که احتمالاً ایجاد می کند.«

  تــلاش بــرای لایحــه حفاظــت از داده هــای 
شخصی 

مجتبی توانگــر، نماینده مجلــس و رئیس کمیتــه اقتصاد 
دیجیتال یکی دیگر از افراد حاضر در این پنل بود. توانگر در 
این پنل به کارهایی که مجلس برای آزادســازی و حاکمیت 

داده انجام داده، اشاره کرد.
او در ایــن مــورد گفــت:  »مجلس بــه صورت مشــخص گام 
اول را بــرای حاکمیــت داده برداشــته و در ایــن راســتا قانون 
دوام را کــه همــان قانــون مدیریــت داد ه هــا و اطاعــات ملی 
بوده، تصویب کرده اســت. هرچند یک گام اســت، ولی اگر 
حلقه های بعدی اش را ندیده باشــیم، حتماً دچار مشــکل 

خواهیم شد.«
او ادامه داد: »حلقه بعدی که روی آن کار می کنیم، حمایت 
و حفاظت از داده های شخصی است که البته ما خودمان در 
این زمینه طرحی در مجلس در سال ۹۹ ثبت کردیم، ولی هم 
دولت قبل و هم دولت جدید مدعی بودند طرحی که مجلس 
دنبال می کــرد، می تواند غنی تر باشــد. در عین حــال که در 
دیداری که با رهبری داشتیم، ایشان تأکید فرمودند که لایحه  
محوری مد نظر باشد. به دلیل اینکه توان کارشناسی دولت 
روی اینکه بتواند دقیق تر چالش ها را احصا و چاره اندیشی 

کند، بیشتر است.«
توانگر در ادامه توضیح داد:  »ما هم در مجلس با توافقی که 
کردیم، قرار شــد این موضوع نهایی شــود و  الان در کارگروه 
اقتصاد دیجیتــال دولت این طرح در حال بررســی اســت و 
ما هم به صــورت رفت وبرگشــتی ایــن موضــوع را پیگیری و 
استفاده می کنیم.« او تأکید کرد که ما نمی خواهیم در پستو 

بنشینیم و بدون دخالت اکوسیستم قانون بنویسیم. 

تورم سامانه ها
رویداد هم رسان فناوری های داده پایه، چالش های آزادسازی داده برگزار شد 

ورود تاکسی های 
اینترنتی به فرودگاه امام 

ممنوع شد

رقابتفرودگاه
بااسنپوتپسی!

 سرپرســت شــهر فرودگاهــی 
امــام خمینــی)ره( از دســتور 
بــرای ممنوعیــت ورود  دادســتانی 
تاکســی های اینترنتی تپســی و اسنپ 
به شــعاع ۸۰۰ متری این فــرودگاه خبر 

داد.

 ســعید چلنــدری بــا اشــاره به 
بــروز برخــی مشــکات بــرای 
راننــدگان تاکســی فــرودگاه حضــرت 
امــام)ره( اظهار کــرد: »در بازدیــد معاون 
دادستانی از فرودگاه امام)ره( مشکات 
رانندگان تاکسی فرودگاه مورد بررسی 
قــرار گرفــت. بر ایــن اســاس با دســتور 
معــاون دادســتانی، مکانــی در شــعاع 
۸۰۰ متــری فــرودگاه امام)ره( مشــخص 
شــده تــا راننــدگان تاکســی اینترنتــی 
بــرای  آن  از  اســنپ  و  تپســی 
ســرویس دهی بــه مســافران اســتفاده 

کنند.«

 وی با بیان اینکه با شرکت های 
هماهنگــی  جلســه  مذکــور 
نهایــی را طــی هفتــه جــاری برگــزار 
می کنیم، افزود:  »نظر شهر فرودگاهی 
امام)ره( هــم همین بــود که مکانــی برای 
رانندگان تاکســی های اینترنتی تپسی 
و اســنپ مشــخص شــود تــا مانــع 
فعالیــت راننــدگان تاکســی فــرودگاه 
نشــوند کــه ســاعت ها در نوبــت بــرای 

انجام یک سرویس هستند.« 

 سرپرســت شــهر فرودگاهــی 
امــام همچنیــن بــا یــادآوری 
اینکــه نرم افــزار تاکســی فــرودگاه امام 
توسط یک شــرکت دانش بنیان ایرانی 
طراحــی شــده،  اضافه کــرد: »فــرودگاه 
امام، اولین فرودگاه کشــور است که به 
چنین نرم افــزاری مجهز می شــود؛ این 
نرم افــزار از اپ تپســی و اســنپ کارایی 
بیشــتری داشــته و بســیار کاربــردی 

است.«

 چلندری بیان کرد: »مسافران 
در زمان ورود به سالن فرودگاه 
امام)ره( می توانند ایــن نرم افزار کاربردی 
را روی تلفن هــای همــراه خــود نصــب 

کرده و از خدمات آن استفاده کنند.« 

NEWSخبر
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بازار
M A R K E T

چه رسمی و چه غیررسمی، شرکت هایی چون شاتل، ایرانسل
و مبین نت از کاهش میلیاردی درآمد خود به دنبال

محدودیت اینترنت خبر داده اند؛ این ماجرا را بررسی کرده ایم

سه ماه از شروع اختال و محدودیت روی بستر اینترنت 
می گذرد و حالا هک نامه هــای برخی اپراتورهای ارتباطی 
ماننــد شــاتل، ایرانســل و مبین نــت بــه وزارت ارتباطات 
نشــان می دهــد کــه ایــن محدودیت هــا و فیلترینگ چه 

خسارتی برایشان به همراه داشته است.
پیــش از ایــن هــم رایتــل بــا انتشــار نامــه خــود بــه وزیــر 
ارتباطــات از کاهــش درآمــد خــود بــه دنبــال فیلترینــگ 

و محدودیت هــای اینترنــت خبــر داده بــود. 
مبین نــت در نامــه خــود از زیــان ۲۵ درصــدی 
درآمــد، یعنــی ۱۰ میلیــارد تومــان در مــاه خبر 
داده و شــاتل گفتــه اســت درآمد این شــرکت 
بیــش از ۴۰ درصد کاهش داشــته و ادامه این 
شرایط بحرانی تحت هیچ شرایطی دیگر برای 

این شرکت قابل تحمل نیست.
از طرف دیگر ایرانسل هم در سه نامه جداگانه 
به رئیــس رگولاتوری از خســارت هشــت هزار 
میلیارد تومانی خود گفته و ضمن درخواست 

خسارت بر اساس اصول پروانه از سمت دولت، خواستار 
افزایش تعرفه ها مخصوصاً افزایش تعرفه در بخش دیتا 
شــده اســت. با این نامه ها بــه نظر می رســد در آخــر این 
کاربران هســتند که بایــد هزینــه محدودیــت اینترنت را 

پرداخت کنند.

 ضرر ۲5درصدی مبین نت
به تازگی نامه هایــی در تاریخ های متفاوت از ســوی مدیران 
ایرانســل، شــاتل و مبین نت به وزیر ارتباطات توسط گروه 
هکری به نام به »ZZA« منتشر شده اند. در تماس کارنگ 
با شاتل، مدیرعامل این شرکت صحت نامه خود به وزارت 
ارتباطات در مورد آثار محدودیت اینترنت و فیلترینگ روی 

کسب وکارش را تأیید می کند.
هرچند نامه برخی اپراتورهای ارتباطی به وزارت 
ارتباطــات در مــورد خســارتی کــه محدودیــت 
اینترنت بــه آنهــا زده، بعد از ســه ماه از شــروع 
این محدودیت ها به تازگی رســانه ای می شــود، 
با این حال پیش تر گزارش مرکز فضای مجازی 
در مورد نقش اینستاگرام در اقتصاد دیجیتال 
کشور نشان داد که سهم ترافیک اینستاگرام از 
کل حجم بازار فروش ترافیک توسط اپراتورهای 
ثابت و ســیار ۵۰ درصد بــوده و معــادل ۳۰ هزار 
میلیارد تومان در ســال جمع بندی شده است. 
همین آمار نشــان می داد که با فیلتر شــدن اینســتاگرام از 
سه ماه گذشته تاکنون ۵۰ درصد ترافیک اپراتورهای ثابت 
و سیار کشور از دست رفته و این گروه متحمل چه خسارتی 

شده اند.
در بین اپراتورهای ارتباطی، طبق تاریخ نامه های منتشرشده 

اپراتورها در ضرر؟

رئیس سازمان نصر کشور 
در واکنش به توصیه شاپرک به پرداخت یارها 

سیاستهایدستورییکجانبهرامتوقفکنید

COMMENT نظر

رئیــس ســازمان نظــام صنفــی رایانه ای کشــور 
به نامــه اخیر شــاپرک در مــورد توصیــه انتقال 
دامنــه پرداخت یــاران از دات کام بــه دات آی آر 
واکنــش نشــان داد و خواســتار توقــف اعمــال 
سیاســت های دســتوری یک جانبــه در بســتر 

فعالیت بخش  خصوصی شد.
حســن هاشــمی در گفت وگــو بــا ســایت »راه  
پرداخــت« در ایــن بــاره گفــت: »در هفته های 
اخیر، کســب وکارهای مجــازی و فعالان بخش 
خصوصــی ســخت ترین روزهــای عمــر خــود را 
سپری کرده اند و در حال حاضر هم چشم انداز 
روشنی نسبت به آینده ندارند. حالا متأسفانه 
در همیــن شــرایط بــا تصمیمــات و دســتوراتی 
مواجه می شــوند که شــوک دیگری به آنها وارد 

می کند.«
هاشــمی بــا اشــاره بــه نامــه توصیه ای شــاپرک 
بــرای کــوچ پرداخت یارهــا از دامنــه دات کام به 
دات آی آر اعام کرد که هرچنــد پس از واکنش 
بسیاری از کسب وکارها، این شرکت اعام کرد 
که کوچ پرداخت یارها به دامنه دات آی آر الزامی 
نیســت، اما مســئله مهم، نوع نگاه و رویکردی 
است که در این گونه اقدامات وجود دارد و باید 

برای همیشه حل وفصل شود.
وی ادامــه داد: »در ایــن  کــه حتمــاً بــرای اتخاذ 
چنین تصمیمــی دلایلــی وجود داشــته بحثی 
نیست، اما سؤال اینجاســت که بخش دولتی 
چطور خودش را محق می داند به همین راحتی 
با ارســال یک نامه خلق الســاعه، بــرای فعالان 
بخــش خصوصــی ضرب الاجــل یک هفتــه ای 
تعییــن کنــد؛ بــدون اینکــه جلســه مشــورتی و 
همفکری بــا آنها گذاشــته باشــد و نظرشــان را 

جویا شود؟!«
رئیــس ســازمان نصــر کشــور تصریــح کــرد: 
»فعــالان بخــش خصوصــی بســیار بیشــتر از 
دولتی ها نگران کســب وکار خودشــان هستند 
و به همه ابعاد، خطرات و آسیب های احتمالی 
اشــراف دارند، به همین دلیل قطعــاً در صورت 
نیــاز، تمهیــدات لازم بــرای پیشــگیری از ایــن 
خطــرات احتمالــی را هــم اتخــاذ می کننــد. اما 

اینکه با نامه دســتوری و از موضع بالا به پایین 
بــا آنهــا برخــورد شــود، به هیچ وجــه پذیرفتنــی 

نیست.«
به باور او باید به فعــالان بخش خصوصی حق 
داد که با این نوع سیاست گذاری های لحظه ای 
و دســتوری، ذهنیــت منفــی نســبت بــه حلقه 
تصمیم گیرنده این موضوعات پیدا کنند و این 
تصور را داشته باشــند که احتمالاً افکار حلقه 
فکــری موافقان طــرح صیانــت، بــه عرصه های 

دیگر هم رسوخ پیدا کرده است.
رئیــس ســازمان نصــر در ادامــه گفــت: »بــا 
اتفاقاتــی کــه می بینیــم، احســاس می کنیــم 
دولــت، بخــش خصوصــی را از جنــس فــولاد 
می دانــد و تصــور می کنــد فعــالان ایــن حــوزه 
تاب وتــوان تحمــل هر گونه سیاســت دســتوری 
را دارنــد، امــا واقعیــت ایــن نیســت و بخــش 
خصوصــی تاب وتــوان تحمــل این همــه شــوک 

را ندارد.«
بر اساس اظهارات هاشــمی، بخش خصوصی 
کشــور چــه گناهــی کرده کــه هــم در عروســی و 
هم در عزا باید سرش بریده شــود و مدام تاوان 

تصمیمات لحظه ای را بدهد؟
او با انتقاد از مورد مشــورت قرار نگرفتن بخش  
خصوصــی در چنیــن تصمیم هایی گفــت: »تا 
کی قرار اســت افراد مســئول و منصوب، بدون 
مشورت و اخذ نظر بخش خصوصی، برای آنها 
نسخه بپیچند و به آنها خسارت سنگین وارد 
کنند، در حالی که حاضر به پذیرش مسئولیت، 
پاســخگویی و جبــران ایــن خســارت ها هــم 

نیستند؟«
به باور رئیس ســازمان نصر، بخش خصوصی 
کشــور بارها و بارهــا حقانیت خــودش را اثبات 
کــرده و نشــان داده کــه حداکثر ظرفیــت فنی و 
سرمایه انسانی و اقتصادی خود را برای خدمت 
به مردم و ســربلندی کشــور به کار می گیرد، اما 
حداقــل انتظــار از تصمیم گیــران این اســت که 
تصمیم های یک جانبه نگیرند و اولین اصل در 
اتخاذ چنین تصمیم هایی را مشــورت با بخش 

خصوصی و دریافت نظرات آنها قرار دهند.

سونیتا سراب پور 

@SonitaSarabpour
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

گزارش ویژه کارنگ از رویداد دایان ۴ با رویکرد تجاری سازی و توسعه بازار حوزه فرآوری محصولات 
معدنی و اینکه چطور می توان در بازار معدن نوآوری را بیش از چیزی که در این سال ها دیده ایم 

تزریق کرد
مسئله خام فروشی مواد معدنی، یکی از مزمن ترین دردهای کشور است که سال هاست ادامه دارد. چرخه محصولات معدنی عموماً در کشور ما به اکتشاف و استخراج منتهی می شود و در 

بیشتر موارد گام فرآوری و ایجاد ارزش افزوده به خاطر مسائل گوناگون مغفول می ماند. سازمان ایمیدرو در سلسله برنامه های حمایتی خود این  بار میزبان فعالان حوزه معدن و شرکت های 
دانش بنیان حوزه فرآوری محصولات معدنی بود. این برنامه با عنوان دایان۴ تلاش کرد تا با معرفی پنج شرکت برگزیده نوآور در این بازار فرصت ارائه محصول و خدمات این شرکت ها را 

به صورت بی واسطه به معدن داران و ذی نفعان حوزه معدن فراهم کند. با مدیران این پنج شرکت گفت وگو کردیم و از مشکلات آنها در مسیر کسب وکارشان و راهکارهای مبارزه با خام فروشی 
و تزریق بیشتر نوآوری به این صنعت بزرگ پرسیدیم.  

محمد مهدی وکیل
مدیرعامل شرکت تیتانیوم صنعت شریف

خصولتی ها، درها را به روی ما بسته اند
واقعیــت ایــن اســت کــه ســهم 
نــوآوری در حــوزه معــدن بســیار 
ناچیــز اســت. این واقعیــت غیر 
قابــل انــکار اســت. تــا زمانــی که 
نتوانیم از نوآوری بهره مند شویم، 
خام فروشــی ســهم بالایی خواهد بــود. در حــال حاضر 
شرکت های بزرگ حوزه معدن دو چالش اساسی پیش 
روی خود دارند؛ چالش اول این است که چون خود این 
شرکت ها دارای دانش و فناوری روز نیستند، باید آن را 
وارد کنند و این موضوع هزینه های بالایی برای شرکت ها 
بــه همــراه دارد. از طرفــی هــم تحریم هــای خارجــی 
دسترســی به ایــن فناوری هــا را ســخت و گاه غیرممکن 
کرده اســت. چالــش بعــدی این اســت که شــرکت های 
بزرگ دنیا در کشورهای توسعه یافته، فناوری های خود 
را به کشــورهای جهان ســومی ارائــه نمی دهنــد. این دو 
چالش باعث شــده که نــوآوری در حــوزه معدن بســیار 

ضعیف باشد. 
چالش شرکت های نوآور در ارتباط با شرکت های بزرگ 
معدنــی کشــور، ســاختار خصولتــی ایــن شــرکت های 
بزرگ و قدیمی اســت. ظاهــر خصوصی و باطــن دولتی 
باعث شــکل گیری نــگاه خاصــی در ایــن نــوع مدیریت 
نســبت بــه شــرکت های دانش بنیــان شــده اســت. مــا 
به عنوان شــرکت های دانش بنیان که به توسعه فناوری 

می پردازند، به جای تمرکز بر محصول و توسعه فناوری 
باید انــرژی، وقت و هزینه بســیاری بــرای ارتبــاط با این 
شــرکت ها صــرف کنیم. تــاش ما ایــن اســت به صورت 
مــوردی بــا شــرکت ها وارد مذاکره شــویم و فنــاوری را به 
آنها معرفــی کنیم. از ایــن رو رویدادهایــی مانند رویداد 
دایــان کــه بی واســطه فرصــت ارائــه محصــول را بــه مــا 
می دهد، می تواند بســیار کمک کننده باشــد. دو دسته 
شــرکت دانش بنیــان در حــوزه معــدن فعال اند؛ دســته 
اول شــرکت های فنــی و مهندســی هســتند و خدمــات 
دانش محــور به شــرکت ها ارائــه می دهند و دســته دوم 
شرکت های تولیدی و محصول محور هستند. مشتری 
نهایی هــر دو دســته، شــرکت های بزرگ هســتند. برای 
حل چالش ها نیاز است که ارتباط عمیقی بین دو طرف 
شــکل بگیــرد و از ســوی دیگــر شــرکت های بــزرگ باید 
ریسک  کنند و ظرفیت های دانش بنیان را جدی بگیرند.

سارا جلیلی 
مدیرعامل شرکت فرآور فلزات ثمین

تأمین مالی به موقع چالش ماست
حوزه فعالیت ما تولیــد و طراحی 
کارخانه های فرآوری مواد معدنی 
اســت.  پســماند  و  کم عیــار 
شــرکت های دانش بنیانــی که در 
دارنــد،  فعالیــت  حــوزه  ایــن 
می تواننــد با تشــکیل کارگروه هــای تخصصی یــا تولید 
محصولات دانش بنیان یا ارائه خدمات در زمینه فرآوری 

مواد معدنی، این چرخه را کامل کنند. وجود واحد های 
تحقیق و توسعه در شرکت های دانش بنیان این امکان را 
فراهم می کند تــا هر چالشــی در حوزه معــدن و فرآوری 
مــواد معدنــی را حــل کننــد و در کنــار معــدن داران از 
هزینه هــای آنهــا بکاهنــد و ریســک های احتمالــی 
معدن داری را کاهش دهند. در نتیجه ســرمایه گذاری و 
ورود سرمایه به بخش معدن تســهیل و نهایتاً به خلق 
ارزش افــزوده خوبــی منجــر خواهد شــد. ما به واســطه 
حضــور در رویــداد دایــان ۴ کــه در حــوزه فــرآوری مــواد 
معدنی است، بالاخره توانستیم با فعالان و بازیگران این 
حوزه رودررو شویم و محصولات و خدمات مان را معرفی 
کنیــم. مشــکل اصلــی مــا در توســعه محصــول و 
خدمات مان، ســرمایه گذاری به موقع اســت.  پروژه های 
تحقیقاتی به سرمایه گذاری به موقع و فرصت کافی برای 
تحقیق نیاز دارنــد. از آنجایی که حــل چالش مبتنی بر 
تحقیقــات زمان بــر اســت، بســیاری از شــرکت ها ایــن 
مسئله  را درک نمی کنند و حاضر نیستند این ریسک را 
بپذیرنــد. در حــوزه فعالیــت خودمــان اگــر تأمیــن مالی 
به موقع اتفاق بیفتد، به تولید محصولاتی منجر خواهد 
شــد کــه بــه کمــک معــدن دار می آیــد تــا اول از همــه 
خام فروشــی نکنند و دوم چرخه تولید را تکمیل کنند و 
برای خودشان و کشور ارزش افزوده بیشتری بیافرینند 
و باعث اشتغال و کارآفرینی شوند. امسال هم که سال 
دانش بنیان است و واحدهای مختلف ادعا می کنند که 
می خواهند به جرگه حمایت از دانش بنیان ها بپیوندند. 
امیدوارم این اتفاق ادامه دار باشد و یک حرکت جمعی 

علیه خام فروشی معدنی ها

 نوآوران بخش معدن
و موانع پیش  روی آنها

چالشدسترسیبه
مدیرانتصمیمگیر

شــرکت های نــوآور بخــش معــدن بایــد 
درک درستی از نیاز بازار داشته  باشند. 
بدون اینکه در زمینه بازار تحقیق شود، 
هرگــز نباید دســت بــه تولیــد محصول 
نهایــی زد. ایــن مســئله نافــی طرح های 
پایلــوت و محصــول اولیــه نیســت، اما 
برای رســیدن بــه محصولــی کــه بتواند 
در بازار مورد اقبال قــرار گیرد، راه زیادی 
باید طی شــود. محصولات ما در زمینه 
تصفیه هوا با فناوری های نوین است که 
خوشبختانه پس از تولید 
نمونــه اولیــه و پایلــوت و 
بازاریابــی ایــن محصــول 
توانســتیم بــازار را قانــع 

کنیم. 
ســخت  بــاورش  شــاید 
باشــد، امــا ایــران یکــی از 
کشــورهای  بزرگ تریــن 
واردکننــده دســتگاه های 
تصفیــه هــوا در جهــان 
اســت. ایــن بــازار حجــم 
بســیار خوبــی دارد و نیــاز بــه ایــن 
یــاد  محصــول در صنعــت بســیار ز
اســت. شــرکت های نــوآور زیــادی در 
ایــن زمینه مشــغول فعالیــت بوده اند و 
اتفاقاً ممکن اســت محصولات کارآمد 
و بــا فنــاوری روز دنیــا هــم تولیــد کــرده 
باشند، اما مسیر آنها برای ورود به بازار 
مشــکل داشــته و نداشــتن بازار هدف، 
هزینه هــای ســنگین تولیــد و بازاریابــی 
نهایتــاً بــه مــرگ ایــن شــرکت ها منجــر 
شــده اســت. مشــکل دیگــر این اســت 
که ایــن شــرکت ها حتــی اگر بر اســاس 
بازارسنجی درست هم وارد میدان شده 
باشــند، به خاطر ســاختارهای حقوقی 
و مالــی خــود را کوچــک می بیننــد و در 
مذاکرات بازاریابی شان امتیازات زیادی 
را می دهنــد کــه ایــن نیــز در بلندمــدت 
موجــب فرســایش و ســرخوردگی ایــن 
شرکت ها می شــود. مهم ترین حمایتی 
کــه فعــالان بخــش معــدن و صنعــت 
می تواننــد از شــرکت های دانش بنیــان 
انجــام دهند، ایــن اســت کــه راه ارتباط 
با مدیــران و تصمیم گیــران مجموعه ها 
را بــرای مــا بــاز بگذارنــد و کمتر مــا را به 
کارشناســان ارجــاع دهنــد. ارتبــاط و 
امــکان تعامــل بــا مدیــران تصمیم گیــر 
شــرکت ها و مجموعه هــای بــزرگ بــرای 
شــرکت های دانش بنیــان کار ســخت و 

نفس گیری است.

COMMENTنظر

حسین قریشی
مدیرعامل شرکت اندیشه سازان

فردای خاورمیانه

info
@Karangdaily.ir
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درباره کارن لینچ

رتبهاول
مدیرانعاملزن

»کارن لینــچ« مدیرعامــل یــک شــرکت 
دارویــی و بهداشــتی بــا ۳۰۰ هــزار کارمند 
است. امسال او رتبه اول مدیران عامل زن 
در فهرست فورچون ۵۰۰ را به  دست آورد. 
لینچ در ۳۰ دسامبر ۱۹۶۳ در ماساچوست 
متولد شد. در دانشــکده مدیریت کارول 
در کالــج بوســتون تحصیــل کــرد و مدرک 
کارشناســی حســابداری دریافــت کــرد و 
توانست گواهینامه حســابدار عمومی را 
اخذ کند. پس از فارغ التحصیلی، او شغل 
اول خود را در دفتر بوستون شرکت مشاوره 
مدیریت ارنســت اند یانگ آغاز کــرد و در 

بخش مالی و بیمه مشغول شد.
او ۱۰ ســال کار کــرد و تصمیــم گرفــت در 
رشــته  MBA ادامــه تحصیــل دهــد. ایــن 
بازگشت به تحصیل عجیب بود، اما لینچ 
می گوید: »من می خواستم دانش تجاری 
خود را گسترش دهم تا بیشتر در معرض 
جنبه هــای تجــاری اداره یک شــرکت قرار 
بگیــرم«. در ســال ۲۰۰۴، لینــچ به عنــوان 
رئیس»ســیگنا دنتــال« منصــوب شــد و 
تا ســال ۲۰۰۹ در ســیگنا کار کــرد و پس از 
آن وارد شــرکت مــاژلان شــد. او توانســت 
ریاست بخش خدمات بهداشتی ماژلان را 
بر عهده بگیرد. تا سال ۲۰۱۲ در کنار ماژلان 
ماند تــا اینکــه به عنــوان معــاون اجرایی و 
رئیس بخــش تخصصی محصــولات به 

ایتنا پیوست. 
لینچ در ســال ۲۰۱۵، اولیــن مدیرعامل زن 
ایتنا شــد و در این نقش توانســت ایتنا را 
 CVS Health به قیمت 7۰ میلیارد دلار به
بفروشــد و این نقــش را حفظ کنــد و بعد 
از مدتی خود لینــچ مدیر اجرایی شــرکت 
CVS Health شــد. پس از بازنشســتگی 
مدیرعامل شرکت، کارن لینچ مدیرعامل 
جایگزین وی شد که بالاترین رتبه مدیران 

عامل در فهرست فورچون ۵۰۰ است.  
او به عنوان هشــتمین زن قدرتمند جهان 
در سال ۲۰۲۲ معرفی شد و اولین زن موفق 

در کسب وکار در همین سال نامیده شد.

INTRODUCTIONمعرفی

تفریح قدیمی
 شغل فعلی

گفت و گو با ماریا محمدیان که به شکل حرفه ای به 
آموزش پخت نان می پردازد و نوآوری هایی در زمینه پخت 

نان های گوناگون دارد

نان یک محصول باستانی و قدیمی است که معمولاً نامش 
در کنار نوآوری نمی آید، اما در این شماره با بانوی کارآفرینی 
آشنا می شویم که در زمینه  پخت نان های گوناگون نوآورانه 
عمل می کند و این نوآوری ها را به هنرجویانش نیز انتقال 

می دهد؛ ماریا محمدیان که استاد آشپزی با تمرکز بر پخت 
نان است. او متولد شهر ساری است و تا 18سالگی نیز در 
ساری زندگی کرده است. با وجود اینکه دیپلم خود را در 
رشته ریاضی فیزیک اخذ کرده، اما می گوید از کودکی به 

کار شیرینی پزی علاقه زیادی داشته، ولی همیشه این کار 
برایش تفریح به حساب می آمده و فکر نمی کرده بتواند 

شغل آینده اش را بر اساس این علاقه مندی انتخاب کند. 
در این مسیر باشد. 

چه شد که به سمت شیرینی پزی رفتید؟
من در ۱۸ســالگی ازدواج کردم و به شــهر مشــهد مهاجرت 
کردم. جوان بودم و چون از ساری به مشهد آمده بودم، خیلی 
تنها و غریب بــودم و زمان بیکاری زیادی داشــتم. به همین 
دلیل دلم نمی خواســت زمانم هدر برود و عمرم را از دســت 
بدهم. تصمیــم گرفتــم در زمینه مــورد عاقــه ام کاری کنم؛ 
بنابراین با شوق و عاقه فراوان در یکی از بهترین آموزشگاه ها 

ثبت نام کردم و آموزش دیدم.
شبانه روز تمرین و تکرار می کردم تا بتوانم حرفه ای شوم، اما 
متأسفانه بنا بر دلایلی که دوست ندارم راجع به آن توضیح 
دهــم، مجبور شــدم با تمــام عشــق و عاقــه ای که داشــتم، 
این کار را متوقف کنم. اگرچه آشــپزی و شــیرینی پزی هرگز 
تعطیل نمی شــد و من مدام در حال تمرین و تکرار بودم. از 
مجله و کتاب و ســایت های مختلف آشــپزی دستور پخت 
پیدا می کردم و آن شــیرینی را می پختم و اشکالات و نکات 
آن کار را کشف می کردم. از سایر آشپزان کمک می خواستم 
تا از تجربــه  آنان مطلع شــوم و بــار بعدی محصــول بهتری 

خلق کنم.
من بدون ابزار و ترازو شب های عید هر سال، شیرینی خانگی 
می پختم و طعم ها و شکل های مختلف را تست می کردم. 
همان دوران نیز مشتریانی برای شیرینی ها داشتم و کسب 
درآمد می کردم. گاهی ناامید می شدم، اما به دلیل عاقه زیاد 
بازمی گشتم و سال هایی که در زمینه شیرینی های خشک 

نوروزی فعالیت کردم، درآمد داشتم.

ایده اولیه کار چطور شکل گرفت؟
اکنون من در زمینه تولید نان و آموزش نان فعالیت دارم. این 
بخش از کار من بعد از کرونا بسیار جدی شد. پنج سال پیش 
مجدداً به بســتر حرفه ای آمــوزش بازگشــتم و آموزش های 
حرفه ای را پشت سر گذاشتم. تولیداتم را ارتقا دادم تا اینکه 
کرونا از راه رسید و تب پخت نان در منزل بالا گرفت. از آنجا 

نو�ن،  فناوری های  با  �لف�ق  در  چه  و  آن  ��تی  شکل  در  چه  �یمه،  صنعت 
در  یک  سو  از  که  صنعتی  می رود؛  شمار  به  �ول ساز  و  مهم  صنا�ع  از  یکی 
را  مالی  ا�تفاع  دیگر  سو�ی  از  و  اوست  �یازهای  رفع  و  نها�ی  کار�ر  خدمت 
�یمه دیج�تال و ورود  صاحبان کسب و کارها در �ی دارد. اما صنعت  �رای 
که  آن طور  ا�ران  در  مخ�لف  دلا�ل  به  آن،  در  نوآورانه  راهکارهای  و  روش ها 
باید و شاید رشد نکرده است. شاید مهم تر�ن دل�ل آن را می توان وزن �نگ�ن 
دست و پای  گاه  که  دا�ست  �نظیم گری  موانع  �رخی  و  رگولاتوری 
را  د�یا  روز  فناوری های  با  شدن  همگام  اجازه  و  می �ندد  را  کسب و کارها 
و  سو  یک  از  حوزه  ا�ن  به  نوآور  و  م�نوع  کسب و کارهای  ورود  نمی دهد. 
مشکلات آنها از سوی دیگر و همچ��ن اهمیت حوزه ای�شورتک، ما را �ر آن 
داشت که دوهفته نامه ای با عنوان «�یمه دیج�تال» را ضمیمه هفته نامه 
کارنگ ک�یم و نگاهی عم�ق تر و تخصصی تر به ا�ن بخش دا�ته با�یم.

I N T E R V I E W

از مدتی خود لینــچ مدیر اجرایی شــرکت 
CVS Health شــد. پس از بازنشســتگی 
مدیرعامل شرکت، کارن لینچ مدیرعامل 
جایگزین وی شد که بالاترین رتبه مدیران 

۵۰۰عامل در فهرست فورچون ۵۰۰عامل در فهرست فورچون ۵۰۰ است.  
او به عنوان هشــتمین زن قدرتمند جهان 
۲۰۲۲در سال ۲۰۲۲در سال ۲۰۲۲ معرفی شد و اولین زن موفق 

در کسب وکار در همین سال نامیده شد.

�یمه صنعت 
در  یک  سو  از  که  صنعتی  می رود؛  شمار  به  �ول ساز  و  مهم  صنا�ع  از  یکی 
را  مالی  ا�تفاع  دیگر  سو�ی  از  و  اوست  �یازهای  رفع  و  نها�ی  کار�ر  خدمت 

�رای 
که  آن طور  ا�ران  در  مخ�لف  دلا�ل  به  آن،  در  نوآورانه  راهکارهای  و  روش ها 
باید و شاید رشد نکرده است. شاید مهم تر�ن دل�ل آن را می توان وزن �نگ�ن 

رگولاتوری
را  د�یا  روز  فناوری های  با  شدن  همگام  اجازه  و  می �ندد  را  کسب و کارها 
و  سو  یک  از  حوزه  ا�ن  به  نوآور  و  م�نوع  کسب و کارهای  ورود  نمی دهد. 

مشکلات آنها از سوی دیگر و همچ��ن اهمیت 
داشت که دوهفته نامه ای با عنوان 

کارنگ

؟؟؟



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 79
4 دی 1401

ســــــــــــــــــــــــــــــــال دوم

KARANG

۱۲

سلامت
H E A L T H

از نانوبافت سازه و استارتاپ تان برای ما 
بگویید؛ محصول شما چیست و در چه مرحله ای 

قرار دارد؟
ایده ســاخت مش های جراحی از نیاز بازار شکل گرفت. 
یکی از دوســتان ما که ۸۰ درصد نیاز بخش سامت را از 
طریق واردات این محصول تأمین می کرد، به ما پیشنهاد 
داد تا بررسی کنیم و ببینیم آیا می توانیم این محصول را 
در داخل تولیــد کنیم یا نه؟ مش هــای جراحی یک بافت 
اســت که مانند پارچــه بــا تاروپود بافتــه می شــود. اولین 
نســل مش هــای جراحــی بــا مــواد پلی پروپیلــن یــا همان 

PP تولید می شــده اســت. این محصول در جراحی هایی 
مورد اســتفاده قرار می گیــرد که امحــا و احشــای داخلی 
بدن نیــاز بــه فیکس شــدن دارد. البته مش هــای جراحی 
مدل های مختلفی دارد و به طور کلی به دو دسته مش های 
جذبی و غیرجذبی تقســیم می شوند. حتی مش هایی از 
جنس فلز وجود دارد کــه در جراحی فک و صورت از آنها 
استفاده می شود. اما مش های ما از مواد پلیمری هستند. 
محصول نمونــه ای که تولیــد کردیم، آماده تجاری ســازی 
اســت و در این مرحله به جذب ســرمایه و راه اندازی خط 
تولید نیاز داریم. یکی از مزایای محصول این است که به 

هزینه های بازاریابی نیاز ندارد و بازار آن از قبل شناسایی 
شــده و خریــدار آن هم آماده اســت تــا در هر زمــان که به 

تولید انبوه رسیدیم، اقدام به خرید کند.

 چه میزان ســرمایه برای راه اندازی خط 
تولیــد نیاز دارید و فکــر می کنید در چــه بازه ای به 
نقطــه سربه ســر برســید؟  ســهم بــازاری کــه برای 
خودتان پیش بینی کرده اید چند درصد از کل بازار 

خواهد بود؟
میزان مش مصرفی کشــور طبق آمار اداره کل تجهیزات 

گفت وگو با مریم توحیدی، بنیان گذار نانوبافت سازه که از چالش های رگولاتوری در 
 حوزه تجهیزات پزشکی می گوید و البته ضعف کارآفرینان و نوآوران این حوزه که بازار 

و نیازهای آن را به درستی تشخیص نمی دهند
یکی از اجزای مهم اقتصاد سلامت، حوزه تجهیزات پزشکی و مواد مصرفی این بخش است. این تجهیزات و مواد مصرفی گاهی با وجود امکان تولید در داخل، معمولاً از خارج کشور وارد 
می شوند. یکی از این مواد مصرفی مش های جراحی است که حین عمل جراحی مورد استفاده قرار می گیرد. حالا یک شرکت ایرانی بر اساس این نیاز شکل گرفته است. در این شماره از 
کارنگ به سراغ شرکت استارتاپی نانو بافت سازه رفته ایم که بنیان گذارش مریم توحیدی است. او متولد 1355 در محله تهرانپارس و مادر سه فرزند است. در سال 137۴ به سراغ طراحی 

کشتی رفت، اما یک سال بعد تغییر رشته داد و رشته مهندسی پزشکی بیوالکتریک را برای تحصیل انتخاب کرد. پس از دریافت مدرک کارشناسی وارد بازار شد و از سال 138۰ در بخش 
خصوصی کار می کند. با او درباره چالش های شرکت ها و استارتاپ های حوزه تجهیزات پزشکی صحبت کرده ایم.

معادلات کف بازار را بشناسیم

اندازه بازار تجهیزات 
 پزشکی در سال 2۰22 

و روندهای آینده

کروناورشدبازار
تجهیزاتپزشکی

بازار تجهیزات پزشــکی در ســال ۲۰۲۲ 
حــدود ۴۴۲.۴۲ میلیــارد دلار بــرآورد 
شــده بــود و پیش بینی می شــود بــا نرخ 
رشــد مرکب ســالانه 7.۵۴ درصد برای 
ســال های آینــده بزرگ تــر هــم بشــود. 
همه گیــری کرونــا به شــدت بــر کل بازار 
تجهیــزات پزشــکی تأثیــر گذاشــت 
تأثیــرات  مختلــف،  بخش هــای  و 

گسترده ای را تجربه کردند.  
رویه هــای  بــر   ۱۹ کوویــد  تأثیــر 
تصویربــرداری تشــخیصی در امــارات 
متحــده عربــی، نشــان می دهــد در 
طــول همه گیــری، در مقایســه بــا زمــان  
قبــل از کوویــد، حــدود ۸۰ درصــد کمتر 
تصویر برداری رادیولوژیکی انجام شده 
اســت. ایــن کاهــش تعــداد روش هــای 
رادیولوژیکــی باعــث کاهــش بیشــتر 
تقاضا برای دســتگاه های پزشکی شده 

است.
با این حــال، بازار مــورد مطالعــه تأمین 
تجهیــزات بیمارســتانی بــرای مدیریت 
کوویــد ۱۹، ماننــد تجهیــزات حفاظــت 
فــردی )PPE(، ونتیاتورهــا و تجهیزات 
بیمارســتانی عمومــی، افزایــش فروش 
را تجربــه کــرد تــا تقاضــای بســیار زیاد 
آن را بــرآورده کند. به عنــوان مثال، برای 
ونتیاتورها در طول همه گیری تقاضای 
زیــادی بــه وجــود آمد. بــرای نمونــه در 
مارس ۲۰۲۰، تولید ونتیاتور بیش از ۴۰ 

درصد افزایش یافت. 
فزاینــده  شــیوع  ماننــد  عواملــی 
بیماری هــای مزمــن و مرتبــط بــا آن در 
بهبــود،  از  پــس  زندگــی  ســال های 
پیشــرفت های فناوری در دســتگاه های 
پزشــکی و افزایــش مــداوم جمعیــت 
ســالمند، رشــد بازار تجهیزات پزشکی 
را تقویت می کنند. پیش بینی می شــود 
در آینــده، بخــش دســتگاه های قلــب و 
عروق سهم عمده ای در بازار تجهیزات 
پزشکی داشته باشد. همچنین انتظار 
می رود آمریکای شمالی به دلیل عواملی 
ماننــد شــیوع روبه رشــد بیماری هــای 
مزمــن، هزینه هــای بــالای مراقبت های 
بهداشــتی و حضــور بازیگــران کلیدی، 
یــک بــازار مهــم مصــرف و فــروش 
تجهیــزات پزشــکی شــود. افزایــش 
جمعیت ســالمندان هــم یکــی دیگر از 

عوامل رشد این بازار خواهد بود.
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لجستيک
L O G I S T I C

«این راید» نیم میلیارد دلار 
برای کامیون های باری برقی 

جذب سرمایه کرد 

استارتاپسوئدی
حملبار

 شــرکت فنــاوری حمل ونقــل 
 ،)Einride( »سوئدی »این راید
در ماه می ۲۰۲۱، پس از جذب ســرمایه 
۱۱۰ میلیــون دلاری در ســری B، اکنون با 
افزایــش و جــذب ســرمایه نیم میلیــارد 
دلاری در بخــش حمل ونقــل برقی بار با 
دست پرُتری بازگشته  است. این بودجه 
شامل ۲۰۰ میلیون دلار سرمایه نقدی و 
یــک تســهیات بدهــی ۳۰۰ میلیــون 

دلاری است.

 در حــال حاضــر کل ســرمایه 
جذب شــده ایــن اســتارتاپ به 
دلار  میلیــون   ۶۵۲.۳
رســیده اســت. بخشی از 
ایــن  ســرمایه  افزایــش 
شــرکت توســط صنــدوق 
و  ســوئد  بازنشســتگی 
 EQT وی ســی هایی چــون
Ventures، نــورث زون و 
پــولار اســتراکچر  تأمیــن 

شده  است.

 همچنیــن ایــن شــرکت ۳۰۰ 
میلیون دلار توســط نهاد مالی 
معروف اروپا یعنی بارکلیــز به عنوان وام 
دریافــت کــرده کــه ایــن رقــم بزرگ ترین 
تســهیات بخــش نــوآور حمل ونقــل 
الکتریکی سنگین تا به امروز بوده است. 
۱۵۰ میلیــون دلار از ایــن وام از ژانویــه 
۲۰۲۳ در اختیــار ایــن اســتارتاپ قــرار 
می گیرد تا حضور »این راید« برای مدت 

طولانی در این صنعت تضمین شود.

 »رابــرت فالــک«، مدیرعامل و 
بنیان گــذار در ایــن خصــوص 
گفته اســت: »اکنون زمان آن اســت که 
بــرای  بلکــه  توســعه،  بــرای  نه تنهــا 
سرعت بخشیدن به فناوری ای که راهی 
بــرای  تمیزتــر، ایمن تــر و کارآمدتــر 
جابه جایی کالاهــا ارائه می دهــد، اقدام 
کنیــم. ما اکوسیســتم این رایــد را ایجاد 
و  یــن  انعطاف پذیرتر تــا  کرده ایــم 
مطمئن تریــن راه حــل را بــرای حمــل بار 
توســط کامیون های برقی ارائه دهیم. با 
اعتقــاد  و  ســرمایه گذاران  حمایــت 
مشــترک به این مأموریت، مــا به ایجاد 
تغییــرات در حمل ونقــل جهانــی ادامه 

خواهیم داد.«

INVESTMENTسرمایه گذاری

گفت وگو با پیمان کرمی، مدیرعامل شرکت بازرگانی 
وانیکس درباره حمل ونقل بین المللی خرده بار

تا نوآور شدن
این بازار سنتی

راه زیادی مانده

در کشوری که گفته می شود بخش اعظم کالاهای 
موجود در بازار مصرف، وارداتی است و حتی کالاهایی که 
برچسب تولید داخل خورده اند، اغلب مواد اولیه خارجی 

دارند، می توان تخمین زد سالانه میلیون ها تن کالا در 
کشور جابه جا می شود تا به دست مصرف کننده برسند. 
بالطبع با توجه به نوسانات ارزی حاکم بر کشور، دغدغه 

جدایی ناپذیر در این بازار مسئله ای به نام لجستیک است. 
شرکت های واردکننده برای رساندن کالاهای خود به دست 
مصرف کننده باید در تعامل و مراوده با بخش لجستیک راه 

طولانی را طی کنند و البته چالش های زیادی را هم پشت 
سر بگذارند.

این روزها شرکت های لجستیکی زیادی روی موضوع 
حمل ونقل بین المللی و تحویل محموله از یک کشور به 

کشوری دیگر تمرکز کرده اند، اما این بازار، هم در حال رشد 
است و هم در حال پوست اندازی. خدمات لجستیکی 
خرده بار و پست مرسوله به کشورهای دیگر و خدمات 

واردات و صادرات کالاها کم کم در حال شناختن بازیگرانی 
است که تلاش دارند از روش های خلاقانه تری در فعالیت 

خود استفاده کنند؛ هرچند بازار فعلاً سنتی است. در 
این شماره از کارنگ برای شناخت بهتر این بخش از بازار 

لجستیک به سراغ شرکت بازرگانی وانیکس رفته  و با پیمان 
کرمی، مدیرعامل آن گفت وگو کرده ایم.

دربــاره فرازوفرودهای کســب وکاری تان تا 
رســیدن بــه تأســیس شــرکت واردات و لجســتیک 

وانیکس بگویید.
قبل از آنکه وانیکس متولد شود، کسب وکارهای مختلفی را 
در دوران دانشــجویی تجربه کردم. من دانش آموخته رشته 
مهندســی برق در دانشگاه امیرکبیر تهران هســتم و بعد از 
پایان مقطع کارشناسی با رتبه ۱۳ در آزمون ارشد همان رشته 
در دانشگاه شریف پذیرفته شــدم. اما ترم سوم دانشگاه، با 
دانشجویان مقطع دکتری این رشته ارتباط نزدیک داشتم 
و در گفت وگو با آنان دریافتم آینده روشنی برای کار در رشته 
برق برایم وجود ندارد. به همین دلیل تصمیم گرفتم در همان 
ترم ســوم انصراف دهــم و وارد بازار کار شــوم. ســال ۱۳۹۵ در 
آزمون کنکور دیگری شــرکت کــردم و در دانشــگاه خوارزمی 
در رشته MBA پذیرفته شــدم و این رشته را به اتمام رساندم 
و از همان سال ۱۳۹۵، مدت زمان کوتاهی با یکی از دوستانم 
در حوزه بــرش و حکاکی با دســتگاه لیزر به صورت شــراکتی 
مشغول شدم. سپس به پیشــنهاد یکی دیگر از دوستانم، 
دســت به کار راه اندازی یک اســتارتاپ به نام تــارزان در حوزه 
سوپرمارکت آناین شدیم. آن زمان هنوز بخش سوپرمارکت 
دیجی کالا و اسنپ فعال نشده  بود. چند ماهی برای راه اندازی 
ایــن اســتارتاپ تــاش کردیــم، امــا متأســفانه بــه نتیجه ای 
نرسیدیم، زیرا دوستی که در این کار سرمایه گذار بود، قصد 
داشت امتیاز این استارتاپ را قبل از راه اندازی بفروشد، ولی 
این موضوع را با من در میان نگذاشــته  بود و انتظار اعضای 
تیم برای راه اندازی این استارتاپ طولانی شده بود و در نهایت 
نیز کار به کلی متوقف شد.  بعد از آن در حوزه غذا و رستوران 
با یکی از دوستان قدیمی ام شریک شدم. با سرمایه اندکی 
که وام بانکی بود، امتیاز یک رســتوران را به صورت اشتراکی 
خریدیم. پــس از چنــد مــاه فعالیــت، متوجه شــدم روحیه 
رستوران داری ندارم و با انجام این کار حتی اگر به سود و درآمد 
بالا می رسیدم، اما حال دلم با این کار مساعد نبود؛ در نتیجه 

این کار را نیز رها کردم و به حوزه واردات ورود کردم.

چرا حوزه واردات را انتخاب کردید؟
ورود من به این حوزه به آشنایی قبلی و سابقه کاری تعدادی از 
اقوام نزدیکم در این کار بازمی گردد و دورنمایی کلی از این بازار 
داشتم. با اینکه سال ۱۳۹7 که به این کار وارد شدم، سرمایه 
زیادی در اختیار نداشتم و سختی های زیادی جلوی پایم بود، 
اما به کار ادامــه دادم. در ابتدا به حوزه واردات کنســول های 
بازی مثل پلی استیشن ورود کردم و سپس به سمت واردات 
دوربین های عکاسی آمدم. تا آن زمان هنوز شرکتی را به ثبت 
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فين تک
F I N T E C H

امکانات جدید
برای احراز هویت کاربران

رونماییازپنل
جدیدپیفا

پی فــا، شــرکت تقریبــاً نوپایی اســت که 
فعالیــت خــود را از ســال ۱۳۹۹ در حــوزه 
پرداخت یــاری آغــاز کــرد و در مدت زمان 
اندکی توانست جایگاه خود را در صنعت 
پرداخــت الکترونیک تثبیت کنــد. این 
مجموعــه بــا هــدف توســعه، نــوآوری و 
ایجاد ارزش  افــزوده در خدمات صنعت 
پرداخت الکترونیک کشور شکل گرفت 
تا فرایند های مالی کسب وکارهای بزرگ 

و کوچک را تسهیل کند.
این شــرکت در به روزرســانی اخیر خود، 
خدمات نوینــی در حوزه مالــی ارائه داده 
و انعطاف پذیــری خــود را در طراحــی 
ســرویس های متنوع و متناســب با نیاز 

کسب وکارها نشان داده است.
در این به روزرسانی، پی فا با طراحی نوین 
خود که مطابق با آخرین روش ها و اصول 
تجربــه  و رابــط کاربــری اســت، جذابیت 
محصــولات و خدمــات خــود را افزایش 
داده اســت. این طراحی رابــط کاربری به 
شکلی ایجاد شده که هر فرد با هر میزان 
اطاعات قــادر به اســتفاده از آن باشــد. 
پنــل جدیــد پذیرنــدگان پی فــا بــه کاربــر 
ایــن امــکان را می دهد که در هر ســاعت 
از شــبانه روز، کســب وکار خود را بررسی 
کند و گزارش کاملــی از تراکنش هایش را 

مشاهده کند.
هــدف از ایــن به روزرســانی، توجــه بــه 
نیاز پذیرنــدگان و رفــع آنها بوده اســت. 
کاربران با استفاده از پنل پذیرندگان این 
مجموعه می تواننــد در تمامی ســاعات 
شــبانه روز، گزارش های لحظــه ای مالی و 

فروش مربوطه را مشاهده کنند.
نســخه تحــت وب پی فــا کــه در ایــن 
به روزرســانی از آن رونمایــی شــده، 
واکنش گــرا )Responsive( اســت. ایــن 
ویژگی باعث می شــود کاربران بتوانند با 
دســتگاه های مختلف )کامپیوتر، تبلت 
و موبایل( کسب  وکار خود را در هر لحظه 
از شــبانه روز مدیریت کنند. در نســخه 
جدیــد پی فــا، مجموعــه خدمــات احراز 
هویت تمامی کاربران طبق آخرین اصول 

و قوانین KYC انجام می شود.

INTRODUCTIONمعرفی

چهاردهمین نشست کارگروه سندباکس بانک مرکزی برگزار شد

ورود دو طرح به  سندباکس بانک مرکزی

I N T E R V I E W

چهاردهمین نشســت کارگروه ســندباکس بانک مرکزی 
دوشنبه ۲۸ آذر با حضور علی عبداللهی، مدیرعامل شرکت 
ملی انفورماتیک و رئیس کارگروه؛ صادق فرامرزی، نماینده 
سازمان نصر در سندباکس بانک مرکزی؛ محمد حسین 

ابراهیم  خــان، نماینــده فراســندباکس وزارت 
اقتصاد؛ بیات، نماینده بانک مرکزی در کارگروه 
ســندباکس؛ نوری، نماینده مرکــز ملی فضای 
مجازی در سندباکس و جعفر مرتضویان، مدیر 
نوآوری و مطالعات راهبردی ملی انفورماتیک 
برگزار شــد. طبق گفته رئیــس کارگــروه از بین 
طرح های ارســالی، دو طرح در حــوزه لندتک و 
کیف  پول الکترونیکی در این مرحله پذیرفته 

شد.

 خلاصه ای از روند بررسی طرح ها
در ابتدای این نشست علی عبداللهی، مدیرعامل شرکت 
ملی انفورماتیک، درباره اینکه در این آزمون ها چه مواردی 
باید بررسی شود و چه آمادگی هایی در مورد طرح ها وجود 
داشته باشــد، گفت: »ســرفصل های مختلفی در رویکرد 
آزمــون وجــود دارد؛ ازجملــه دامنــه آزمــون چیســت، چــه 
فرایندهایی باید در این طرح مورد بررســی قــرار گیرد؛ برای 
مثال ثبت نام ها، احراز هویت، درخواســت ثبت نام و... به 
چه صورت است، در واقع مواردی که به طور خاص مربوط به 
مقررات پول شویی یا ارائه تسهیات می شود، در این مسیر 
مورد بررســی قرار می گیرد. فرایندها به طور مشخص باید 
شناسایی و تعریف شوند و بدانیم چه ریسک هایی در این 

دور از آزمون وجود دارد.«
عبداللهی با اشاره به جنبه کسب و کاری این پروژه ها گفت: 
»در واقع بحث ارتباط با ذی نفعان هم وجود دارد. اینکه این 
کسب وکار از ابعاد مختلف چطور می خواهد با مشتریان 
و تأمین کننــدگان خــود ارتبــاط داشــته باشــد نیز بررســی 

می شود.«
او ادامه داد: »از جنبه فنی بحث پایداری زیرساخت های 
فنی کســب و کار هم باید مورد بحث و بررســی قــرار گیرد و 
می بایســت کســب وکاری را که قابلیت پایداری دارد، وارد 

بازار کنیم.«
مدیرعامل ملی انفورماتیــک تصریح کرد: »طــی این دوره 

آزمــون، معافیت هایــی کــه کســب وکار متقاضــی در ازای 
همکاری با ســندباکس از آن برخوردار می شود، همچنین 
محدودیت هایی که می پذیرد و تحولاتــی را که به آنها وارد 

می شود، مورد بررسی قرار می دهیم.«
او درباره معیارهای کلیــدی عملکرد نیز گفت: 
»برنامه زمانی آزمون و معیارهای کلیدی عملکرد 
ما طی این دوره از طریق یکسری شاخص ها باید 
بررسی شــود؛ از جمله اینکه آن کسب وکار در 
حال جذب چه تعداد مشتری است، چه تعداد 
خدمات ارائه می دهد، چه مقدار سرمایه روی 
کسب وکارش جذب کرده و... . این شاخص ها 
طــی دوره آزمــون به صــورت مــداوم و هفتگــی 
مورد بررســی و پایش قــرار می گیرد و یکســری 
گزارش های مالی وجود دارد که کسب وکارهای 
حوزه فین تک باید ارائه دهند تا رفتار مالی آنها مشخص 

باشد.«

 شجاعت بانک مرکزی برای ورود به بحث 
سندباکس

در این نشســت صادق فرامرزی، نماینده سازمان نصر در 
سندباکس بانک مرکزی با اشاره به اینکه نوآوری مهم ترین 
مشخصه تحول دیجیتال است، گفت: »چیزی که در این 
انقاب صنعتی به عنوان شاخص می توان مطرح کرد، عدم 
قطعیت در پیش بینی است. ما نمی دانیم چند ماه دیگر چه 
اتفاقی ممکن است در فناوری رخ دهد. یکی از مهم ترین 
شاخصه های تحول دیجیتال، نوآوری اســت. نوآوری هم 
یک ویژگی دارد که عمدتاً زمانی برنده است که از رگولاتور 

جلوتر باشد و در واقع قبل از رگولاتوری اتفاق بیفتد.« 
بیات، نماینده بانک مرکزی در کارگروه سندباکس نیز در این 
جلسه گفت: »اگر می خواهیم در کنار فناوری راه برویم، باید 
بر آن مسلط باشیم.« محمدحسین ابراهیم خان، نماینده 
فراسندباکس وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: »در سال 
۱۳۹۸ در شورای عالی فضای مجازی مصوب شد سندباکس 
در ایران تشکیل شود.« او با اشاره به پیگیری برای راه اندازی 
ســندباکس بیمه ادامه داد: »یکسری جلســات در وزارت 
اقتصاد برگزار شد و سندباکس بانک مرکزی، بازار سرمایه 
و... راه اندازی شد و پیگیر هستیم که سندباکس بیمه هم 

راه اندازی شود.«
نوری، نماینده مرکز ملی فضای مجازی در سندباکس نیز در 
این نشست با اشاره به اینکه سندباکس روزنه امیدی است 
در دل کســب وکارها گفت: »به طور ســنتی کســب وکارها 
ناراحتی هایی از نهاد رگولاتــوری دارند که بســیاری از آنها 
بحق اســت، به هر حال آنها می خواهند یک کســب وکار 
را جلو ببرند و ما شاهد موانعی هستیم. این نگاه به بحث 
سندباکس روزنه امیدی است برای کسب وکارها تا بتوانند 

آن فعالیتی را که می خواهند، پیش ببرند.«
نوری ادامه داد: »رگولاتور باید بیاموزد که بحث های نوآوری 
نیازمند قوانیــن دوطرفــه اســت؛ در نتیجــه رگولاتــور باید 

خودش را به بخش خصوصی نزدیک کند.«

 سندباکس؛ بحثی فراتر از تسهیلگری
 جعفــر مرتضویــان، مدیــر نــوآوری و مطالعــات راهبــردی 
شرکت ملی انفورماتیک و کارشناس حوزه سندباکس در 
این  باره گفت: »موضوع ســندباکس بحثــی فراتر از بحث 
تسهیلگری است.« به عقیده او یکی از موضوعات مهم، 
نظارت بر ریســک اســت و در این مورد تصریح کــرد: »هر 
پدیده ای که ریسکی ایجاد می کند، به اندازه میزان ریسک 
حساسیت دارد. اگر بتونیم این اختاف را قائل شویم، در 
نظام تنظیم گری بین پدیده ریسک آفرین کوچک و بزرگ 

نگاه تنظیم گری خوبی خواهیم داشت.«
مرتضوی ادامه داد: »دور اول فراخوان سندباکس در زمان 
قابل قبولی پیش رفت و ما امیدواریم شاهد رشد پدیده های 

بزرگ تری مثل نئو بانک ها و بانک های دیجیتال باشیم.«
در پایان نشست افراد حاضر در جلسه به سؤال خبرنگار 
»راه پرداخــت« درباره اینکه اگر پس از پایان ســه یا شــش 
ماه دربــاره طــرح، جمع بندی صــورت نگیــرد، چــه اتفاقی 
برای طرح می افتد، این گونه پاسخ دادند: »بعد از گذشت 
شش ماه سندباکس باید به نتیجه برسد، اما اگر به نتیجه 
نرسیده باشد، می تواند به دلایل مختلفی باشد؛ از جمله 
اینکه متقاضی به خاطر محدودیت هایی که بــه آنها وارد 
می شود یا... از همکاری با سندباکس صرف نظر کرده باشد. 
همچنین عــدم تطبیق بــا قوانیــن و مقــررات و اختــاف با 
نهاد های نظارتی می تواند از جمله دلایل به نتیجه نرسیدن 

یک طرح باشد.«

زهرا قربانی  

Zahraghorbani
19991999
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بر اســاس گزارش هــا، هانتینگ هیــل گلوبال کپیتــال، یک 
صنــدوق تأمینــی تریدفــای، قصــد دارد ریســک بیشــتری 
به جان بخــرد و معامات رمــزارزی خــود را دوبرابــر کند. در 
همین راستا این شرکت در حال استخدام نیروهای کلیدی 
و جدیدی است؛ چنانچه این شرکت دو مدیر اجرایی سابق 
شرکت جنسیس و یکی از مدیران ارشد گلکسی دیجیتال 

را استخدام کرده است.
همان طــور کــه می دانیــد در شــرایط نزولــی بــازار، اغلــب 
کارفرمایــان و کارکنــان به دلیــل کاهش شــدید دســتمزدها 
آســیب دیده اند. شــرکت های جنســیس و گلکســی هم از 
این موضوع مستثنی نیســتند و طبیعی است که کارکنان 
آنها به دنبال فرصت های بهتری باشند. »مارتین گارسیا«، 
یکی از همین افراد است که بیش از دو سال و نیم در شرکت 
جنســیس مشــغول به کار بود و اکنون برای موقعیت مدیر 
ارشــد ســرمایه گذاری در هانتینگ هیل جذب شده است. 
در واقع گارســیا از آگوســت ۲۰۲۱ جنســیس را تــرک کرده و 

به دنبال فرصت شغلی بهتری بود.
وی اکنون با »آدام گورین« )عکس همین مطلب(، بنیان گذار 
و مدیر ارشد سرمایه گذاری هانتینگ هیل همکاری می کند 
و قرار است صندوق جدیدی را در این شرکت راه اندازی کنند. 
این صندوق جدید که هنوز نامی برای آن انتخاب نشده، قرار 
است روی دارایی های دیجیتال سرمایه گذاری کند. گورین 
هم نقش مدیر اجرایی این صندوق را ایفا می کند. به عاوه، 

»آدام جنلو« یکی دیگــر از تریدرهای هانتینگ هیل نیز به 
این تیم دونفره اضافه می شــود و مدیریت پورتفولیوی این 

صندوق جدید را بر عهده می گیرد.

 صنــدوق جدید ســرمایه گذاری هانتینگ 
هیل دیجیتال، حالا چرا؟!

بــه نظــر می رســد دلیــل اینکــه هانتینــگ هیــل صنــدوق 
ســرمایه گذاری روی دارایی های دیجیتال را زودتر راه اندازی 
نکــرد، نابســامانی های بــازار کری پتــو بــود. ظاهــراً وضعیت 
عجیب وغریب بازار باعث شــده گارســیا و گورین تا همین 
اواخر فرصت مناســب برای راه اندازی صندوق پیدا نکنند. 
در واقع هانتینگ هیل فعالیت های کریپتویی خود را از سال 
۲۰۲۰ با راه اندازی صندوق فرصت های رمزنگاری هانتینگ 
هیل آغاز کرده بود. هرچند اطاعات زیادی از فعالیت های 
هانتینگ هیل در صندوق نام برده در دسترس نیست، اما به 
گفته دو منبع آگاه به نظر می رسد نتایج این فعالیت ها بالاتر 
از حد انتظار بوده، زیرا در غیر این صورت گورین به راه اندازی 

صندوق جدید چراغ سبز نشان نمی داد.

 تــلاش بــرای به کارگیــری تاکتیک هــای 
سرمایه گذاری ارزهای دیجیتال در تریدفای

هانتینگ هیــل از زمانی کــه در ســال ۲۰۱۰ آغاز بــه کار کرد، 
سعی بر گسترش اســتراتژی های مالی خود داشت. همین 

امر باعث شد که دارایی های شرکت افزایش یابد و در زمان 
ریــزش بــازار کریپتو هــم متحمل ضــرر و زیان چشــم گیری 
نشــود. بر اســاس گزارش ها صندوق هانتینگ هیل اکنون 

حدود ۵۰ میلیون دلار دارایی دارد.
صندوق جدید این شرکت نیز که قرار است تحت مدیریت 
گورین و گارسیا فعالیت کند، احتمالاً در پایان فصل اول یا 
ابتدای فصل دوم سال ۲۰۲۳ شروع به کار خواهد کرد. هنوز 
زود است که در مورد آینده این صندوق نظری داد، اما به نظر 
می رســد هانتینگ هیل در حال مذاکره بــرای جذب حامی 
است. یکی از منابع آگاه به اتفاقات هانتینگ هیل می گوید: 
»گارسیا و گورین سعی دارند با بخش های سنتی تر شرکت 
رقابــت کنند. ظاهــراً گارســیا قبل از پیوســتن بــه هانتینگ 
هیل زمانی در شرکت سکندمارکت متخصص دارایی های 
غیرنقدی بوده و تاش می کند از تجربیات خود برای پیشبرد 
اهداف این صندوق بهره گیرد. سکندمارکت شرکتی است 

که اوراق قرضه، مشتقات، ETF و سهام معامله می کند.«
هنوز جزئیات استراتژی هانتینگ هیل دیجیتال مشخص 
نیست، اما تا جایی که اطاعات نشان می دهند، قرار نیست 
به یک تحلیلگــر داده و پیش بینی کننده بازار تبدیل شــود. 
به هرحال هانتینگ هیل راه سختی را برای جذب سرمایه در 
پیش دارد؛ زیرا چشم حامیان مالی به روند بازارهای کریپتو 
اســت و با وجود نوســانات بازار به راحتی نمی توان آنها را به 

سرمایه گذاری ترغیب کرد.

مدیران سابق شرکت جنسیس صندوق جدید دارایی های دیجیتال هانتینگ هیل را 
 مدیریت می کنند. هانتینگ هیل از سال 2۰2۰ فعالیت های رمزارزی خود را آغاز کرده 

و اکنون در حال راه اندازی صندوق جدیدی در این حوزه است

خیز توسعه در روزهای رکود رمزارز
CRYPTOCURRENCY

NEWSخبر

وثیقه سنگین سم بنکمن
ســم بنکمن فریــد فعــاً بــا یــک 
وثیقــه ۲۵۰ میلیــون دلاری از زنــدان 
آزاد شــده و حــق دارد فقــط بــا والدینــش 
زندگی کنــد و منتظر دادگاهــش به اتهام 

کاهبرداری مالی بماند.

جشن آرژانتین ادامه دارد
اتحادیــه ملــی فوتبــال آرژانتین 
اعام کرده قصد دارد در همکاری با پلتفرم 
آپلنــد متــاورس، ادامــه جشــن قهرمانی 
در جــام جهانــی را در این فضــای مجازی 

برگزار کند!

فیوچرز را جمع کنید!
»ساشــا ایوانف«، بنیان گذار ویو 
از صرافی های متمرکزی همچون بایننس 
و کراکن خواســته تا بازارهای فیوچر خود 
را بــرای توکن هــای باکچیــن غیرمتمرکــز 

متوقف کنند.

از بلاکفای به گوگل
»ریســی  و  لینــچ«  »مریــل 
رامچانــدی«، دو مدیــر ارشــد پلتفــرم 
ورشکســته باکفای بــه کســب وکار ابری 
وب۳ گوگل ملحق می شوند تا این بخش را 
در منطقه آسیا-پاسیفیک توسعه دهند.
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چهره ها
F I G U R E S

1/9 میلیون پوند برای رانا

استارتاپیزیر
چترورزشکاران

جاشــوا پترسون، ســتاره ســابق چلسی و 
رکورددار جهانی و استفانی دیویس، دونده 
المپیک ماراتــن و بازیکــن اتحادیه راگبی 
ایرلندی می گویند استارتاپ رانا در مسیر 
درســتی قرار دارد و بــه همین دلیــل از آن 

حمایت کرده اند.
رانــا یــک اپلیکیشــن ورزشــی اســت کــه 
می تواند جایگزین یک مربی دوندگی برای 
مخاطب خود باشد. دفتر این اپلیکیشن 
در لندن مســتقر اســت و اخیراً توانسته 
۱.۹ میلیــون پونــد ســرمایه جــذب کنــد. 
این سرمایه گذاری برای کمک به رانا برای 
گســترش حضــورش در بــازار و ورود بــه 
بازارهای ایالات متحده در ســال ۲۰۲۳ در 
نظر گرفته شــده اســت. رانا در سال ۲۰۲۱ 
هم در اولین دور جذب سرمایه خود موفق 
به جذب ۶۵ هزار پوند شده بود و اکنون با 
جذب ۱.۹ میلیون پوند توانســته سرمایه 
خود را به ۲.۵۵ میلیون پوند افزایش دهد.

این دور سرمایه گذاری جدید توسط »جان 
کاکــر«، هم بنیان گــذار اکا ونچــرز، رهبری 
و مشــارکت افــراد دیگــری چــون »مــارک 
کوهن«؛ »جاشوا پترسون«، ستاره سابق 
چلســی؛ »اســتفانی دیویــس«، دونــده 
المپیک ماراتــن و بازیکــن اتحادیه راگبی 
ایرلنــدی انجــام شــد. »دام ماســکل« و 
»بــن پارکــر«، بنیان گــذاران رانا، بــه خاطر 
عشقی که به دویدن دارند، این اپلیکیشن 
را طراحــی کرده انــد. آنها این اپلیکیشــن 
همه جانبه را به شــکلی طراحــی کرده اند 
که پاســخگوی تمــام نیازهای یــک دونده 
باشد. رانا می تواند نقش یک مربی تمام و 
کمال را برای مخاطب خود ایفا و بر اساس 
شــرایط دونــده بــه او برنامــه و تمرینــات 
مناسب ارائه دهد. در واقع هر کاربر تجربه 
منحصربه فرد خود را با رانا خواهد داشت.

INTRODUCTIONمعرفی

یک مدیر سابق فعال در شرکت های بزرگ فناوری
به یک استارتاپ اقلیمی پیوسته است؛ دلایل او چیست؟

دیلینی پلن A را 
به متا ترجیح داد

مهارت ها، اشتیاق و حرفه یک فرد با خیر عمومی همسو 
است. همین مفهوم او را به سوی ایفا کردن نقشی جدید 
در فناوری اقلیمی سوق داده و باعث شده که او این نقش 
را به ایفای نقش در یک شرکت مشهور بیگ تکی ترجیح 
دهد. او گفته اســت: »مــن می خواســتم در بخش فروش 
باقــی بمانم، زیــرا به این حــوزه عاقــه دارم. مــن مهندس 
کربن خوبی نمی شــوم، اما امیدوارم که بتوانم به توســعه 
یک تیم فــروش کمــک کنم تــا بتوانیم بــه مشــتریان مان 

خدمات رسانی کنیم.«
او گفته که تخصص او طراحی فرایندهای فروش اســت و 
بــه تکرار پذیــری و پیش بینی پذیری آنها کمــک می کند تا 
بتواند در نهایت به بزرگ شدن کسب وکارها یاری رساند؛ 

این کاری است که او در پلن A انجام می دهد.

 محدودسازی کربن و یک بازار روبه رشد
دیلینی در ســال ۲۰۰۸ به بخــش جدید گوگل پیوســت و 
گفت که این بخش بــه دلیل تمرکز بر رایانــش ابری که در 
آن زمان در حال رشــد بود، همچون یک اســتارتاپ تلقی 
می شــد. پس از یک دهه او به اسلک پیوست و سپس به 

متا نقل مکان کرد.
دیلینــی گفتــه کــه هیــچ شــرکتی بــه انــدازه کافــی بــرای 
محدود کردن انتشــار کربن خــود کاری انجــام نمی دهد، 
از جملــه شــرکت های بیــگ تک. بــه نظــر او این حســن 
نیت این شرکت اســت که می خواهد کاری در این زمینه 

انجام دهد.
به نظــر او کســب و کارها بایــد در آینــده کربن زدایی کنند 
یا هزینه انتشــار گازهــای گلخانــه ای را از طریــق مالیات 
بپردازند. او افزود: »اگر شرکت ها چنین تغییری را انجام 
ندهنــد، در رقابــت بــا دیگــر شــرکت ها ضعــف خواهند 
داشت.« پلن A در سال ۲۰۱7 تأسیس شد و شرکت های 
N26، بــی ام و، آلبیــون کپیتــال )Albion Capital( و 
همچنیــن اتحادیــه اروپــا را در زمــره مشــتریان خــود بــه 
حساب آورد. انتظار می رود که موج بعدی یونیکورن های 
فناوری در حوزه فناوری اقلیمی باشــد. دیلینــی پلن A را 
یکی از این شــرکت ها می داند، البته تا زمانی که به گفته 

او بتواند نقش خود را به خوبی ایفا کند.

یکــی از مدیــران ســابق فــروش در شــرکت های بیگ تک 
کــه ســابقه فعالیــت در متــا، اســلک و گــوگل را دارد، 
بــه اســتارتاپ »پلــن A« تحــت حمایــت ســافت بانک 
)SoftBank( پیوسته است. موضوعی که نشان می دهد 
حــوزه محیــط زیســت و تغییــرات اقلیمــی به شــدت در 
دنیای نوآوری مورد توجــه مدیران و چهره های برجســته 

قرار گرفته است. 
این اســتارتاپ، یک اســتارتاپ شــمارش یــا ردیابی کربن 
اســت. نیل دیلینــی )Neil Delaney( کــه به عنوان مدیر 
ارشد درآمد به این استارتاپ پیوســته، اخیراً شرکت متا 
را تــرک کرده اســت. او که پدر ســه فرزند اســت، گفته که 

دخترانش به او در اخذ این تصمیم  کمک کرده اند.
دیلینی کــه یــک ایرلندی اســت، پیش تــر نیز گــوگل را 
ترک کرد تا در سمت های مدیریتی شرکت های 
اســلک و متا کار کند. او در متا ســمت مدیر 
فروش جهانی را داشــت و بعد چیز دیگری 
توجهش را جلب کرد؛ فناوری های اقلیمی.

 پیشــنهاد خانواده بــرای کار در 
یک کسب وکار محیط  زیستی

دیلینی ۱۵ سال سابقه کار در بازار بیگ تک 

یا همان شــرکت های بــزرگ حــوزه فنــاوری را دارد و اکنون 
به عنوان مدیر ارشــد درآمد به شــرکت محیط زیستی که 
در برلیــن روی مفهوم »کربن صفر« کار می کند، پیوســته 
اســت. دیلینی می گویــد خانــواده اش بــه کاری کــه انجام 
می دهد، حساس هستند و دخترانش دلیل پیوستن او به 
این شرکت اند. او در این باره گفته است: »من آماده بودم 
کاری متفــاوت انجام دهــم، با یک هــدف واقعــاً نیرومند. 
چند شرکت با من تماس گرفتند. با دخترانم در مورد این 

گزینه ها صحبت کردم.«
 A  دختــران دیلینــی اصــرار داشــته اند که بــه باید بــه پلن
بپیوندد و گفته اند که مقابله با تغییرات اقلیمی مهم ترین 

موضوع این روزهای ما در این سیاره است.
پلن A، ۱۳ میلیون دلار سرمایه از سرمایه گذارانی از جمله 
ســافت بانک و اچ وی کپیتــال )HV Capital(  جمــع آوری 
کرده است. این استارتاپ به شــرکت ها کمک می کند که 
میزان انتشــار کربن خود را محاســبه کنند و آن را کاهش 
دهنــد و میــزان کاهــش را هم بــه ذی نفعــان خــود گزارش 

دهند.

 توجه کردن به حال خوب در کار خوب
دیلینــی به مفهــوم ژاپنــی ایکیگای اشــاره کرده کــه در آن 

باشد. رانا می تواند نقش یک مربی تمام و 
کمال را برای مخاطب خود ایفا و بر اساس 
شــرایط دونــده بــه او برنامــه و تمرینــات 
مناسب ارائه دهد. در واقع هر کاربر تجربه 
منحصربه فرد خود را با رانا خواهد داشت.

کــه ســابقه فعالیــت در متــا، اســلک و گــوگل را دارد، 
Aبــه اســتارتاپ »پلــن Aبــه اســتارتاپ »پلــن A« تحــت حمایــت ســافت بانک 
)SoftBank( پیوسته است. موضوعی که نشان می دهد 
حــوزه محیــط زیســت و تغییــرات اقلیمــی به شــدت در 
دنیای نوآوری مورد توجــه مدیران و چهره های برجســته 

قرار گرفته است. 
این اســتارتاپ، یک اســتارتاپ شــمارش یــا ردیابی کربن 
اســت. نیل دیلینــی )Neil Delaney( کــه به عنوان مدیر 
ارشد درآمد به این استارتاپ پیوســته، اخیراً شرکت متا 
را تــرک کرده اســت. او که پدر ســه فرزند اســت، گفته که 

دخترانش به او در اخذ این تصمیم  کمک کرده اند.
دیلینی کــه یــک ایرلندی اســت، پیش تــر نیز گــوگل را 
ترک کرد تا در سمت های مدیریتی شرکت های 
اســلک و متا کار کند. او در متا ســمت مدیر 
فروش جهانی را داشــت و بعد چیز دیگری 
توجهش را جلب کرد؛ فناوری های اقلیمی.

 پیشــنهاد خانواده بــرای کار در 
یک کسب وکار محیط  زیستی

۱۵دیلینی ۱۵دیلینی ۱۵ سال سابقه کار در بازار بیگ تک 
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آقای صلواتی امروز شاهد انتشار سومین 
سالنامه مهاجرت هستیم. لطفاً به ما بگویید که در 
چند سال گذشــته و با انتشار دو شــماره قبل چه 
بینش هایی از تدوین این سالنامه ها کسب کردید و 
چــه تأثیــری در پایش ها و روش های شــما داشــته 
اســت. به طور مختصــر کلیتــی از آنچه در شــماره 

جدید سالنامه منتشر شده، بیان کنید.
قطعاً شماره فعلی دارای پختگی و بهبودهای قابل توجهی 
نسبت به شماره های قبلی است. هم از نظر کمی و هم از 
نظر کیفی بهبودهای زیادی نسبت به شماره اول و حتی 

شــماره دوم داشــته ایم. بخش هــای مهمــی بــه ســالنامه 
مهاجــرت ۱۴۰۱ اضافــه شــده اســت. یکــی از مهم تریــن 
بخش ها، بخش مهاجرت های اقلیمی اســت که اثرات و 
شواهد آن را امروز در جامعه می بینیم که در اثر آلودگی، 
خشکسالی و کم آبی اتفاق افتاده است. این برای جامعه 
۸۵ میلیون نفری ایران - حتی اگر فرض کنیم قصد خروج 
از مرزها را نداشــته باشــند و مهاجرت در داخل کشــور را 
انتخاب کنند- یــک چالش بزرگ اســت؛ بنابراین ما یک 
معضل جــدی درباره تغییــرات اقلیمی و مســائل محیط 
 زیســتی داریم که تاکنون من مستنداتی در این زمینه به 

گفت وگو با بهرام صلواتی، رئیس رصدخانه 
مهاجرت ایران به بهانه انتشار سومین سالنامه 

مهاجرت

 مهاجرت
 از پزشکان تا استارتاپی ها

مسئله مهاجرت خصوصاً مهاجرت کسب وکارها و نیروهای فنی و متخصص یکی از معضلات کشور بوده و هست. 
خالی شدن کشور از نسلی که یاد گرفته بود با مشکلات مبارزه کند و همواره در افق تیره وتار کسب وکار، کورسوی امیدی 

را بهانه می کرد تا ادامه دهد، اکوسیستم کسب وکار کشور را به سرزمینی متروک بدل خواهد کرد که هیچ چشم انداز 
امیدسازی برای ساخت و ترمیم آن وجود نخواهد داشت. سومین سالنامه رصدخانه مهاجرت ایران گواه خطرات و 

چالش هایی است که پیش  روی جامعه کارآفرین و کسب وکاری کشور قرار دارد. در حاشیه مراسم رونمایی از این سالنامه 
گفت وگویی با بهرام صلواتی، رئیس رصدخانه مهاجرت ترتیب دادیم که مشروح آن را در ادامه می خوانید.

ویژگی های سالنامه 
جدید رصدخانه مهاجرت 

پس از سه سال تجربه 
چیست؟

تجربهسهسال
رصد

ســالنامه رصدخانــه مهاجــرت ایــران 
پیمایش هایــش را در ســال ۱۳۹۹ بــا ۱۰۰۰ 
نفر شــروع کــرد. در ســال ۱۴۰۰ بــه تعداد 
۳۰۰۰ نفــر و این عــدد در ســالنامه جدید 
رصدخانــه  بــه ۹۰۰۰ نفــر رســید. هرچند 
برای اینکه نمونه های رصدخانه مهاجرت 
تعمیم پذیر شــوند و قابلیت قیــاس با کل 
جامعه ایران را داشــته باشند، راه طولانی 
در پیش دارد، ولی در روند بهبودیافته در 
هر شماره نشــان می دهد که این مرکز در 
مسیر درستی حرکت می کند. در شماره 
اول این سالنامه ها، شاخص هایی تحت 
عنوان چشم انداز و جاذبه های سرزمینی 
به چشــم می خورد که به این نکته اشــاره 
دارد کــه جوانــان و نیــروی انســانی ای کــه 
آماده ورود به بــازار کارند، چقــدر امیدوار 
هســتند کــه بتوانند ایفــای نقــش کنند؛ 
چقــدر می تواننــد اثرگــذار باشــند و اصاً 
چقدر می توانند جای پایی پیدا کنند. این 
شــاخص ها از ابتدای فعالیت رصدخانه 
مورد توجه بود و از ابتدای کار اندازه گرفتن 
ایــن شــاخص ها صــورت گرفــت و امــروز 
می تــوان بــا نمــای نســبتاً دقیقــی گفــت 
کــه متأســفانه وضعیــت رو به وخامــت 
اســت. این روبه وخامــت بودن هــم صرفاً 
از منظــر دغدغه انــگاری نیســت؛ چراکــه 
مجموعه رصدخانه مهاجرت ایران در کنار 
سیاست های پیشنهادی حوزه مهاجرت 
بــه دولــت،  همــواره بــر مســئله افزایــش 
ضریب چشــم انداز و جاذبه ســرزمینی و 
امیدآفرینی تأکید داشــته اســت. چنین 
ســالنامه ای که با توجه به شواهد موجود 
و پیمایش هــای میدانــی تدویــن شــده، 
ســعی دارد در یک دید کلــی، از وضعیت 
مهاجرت ایران تصویری درســت بسازد و 
همزمان تحلیل خــود را هم ارائــه دهد؛ تا 
پیش از شــروع توفان، هشــدارهای لازم را 
داده باشــد. ولی آنچــه امــروز از وضعیت 
مهاجرت ایران درک می شــود، این اســت 
که ظاهراً هشــدارهای پیشــین هم جدی 
گرفته  نشــده اند. وضعیت و چالشــی که 
امروز گریبان کســب وکارها، بهداشــت و 
کشــاورزی را گرفته، موضوعی بوده که در 
شماره های قبلی سالنامه نسبت به آنها 
اعــان خطر داده شــده بــود و ایــن نتیجه 
تغییر مســیر  شــاخص های این سالنامه 
از رویکرد پســینی بــه رویکرد پیشــینی و 

پیش بینی کننده است. 
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شکل شواهدمحور ندیده ام. ما همیشــه در بخش اول و 
در پیشــانی ســالنامه، پیام های اصلی و نــکات کلیدی را، 
فارغ از مســائل و داده های آماری درج می کنیم. هشــدار 
بســیار جــدی داده شــده کــه بحــث تغییــرات اقلیمــی را 
جــدی بگیریــم. ایــن مســئله جابه جایی های جــدی ای را 
ایجاد خواهــد کرد؛ از روســتاها به شــهرها، از شــهرها به 
کان شــهرها، مســائل مربوط به حاشیه نشــینی، بحث 
تأمیــن زیرســاخت ها و تأمیــن انــرژی و مباحــث مرتبــط 
بــا آلودگــی، همگــی از پیامدهــای مهاجرت هــای اقلیمی 
اســت که باید بــه آن توجــه ویژه ای شــود. بخــش دیگری 
که امســال با همــکاری دانشــگاه علوم پزشــکی کرمان به 
سالنامه اضافه کردیم، مربوط به مهاجرت پرسنل و کادر 
بهداشــت و درمان اســت. ما در سال گذشــته نیز به این 
موضوع پرداختیم، اما متدولوژی امسال قطعاً نسبت به 
سال گذشته قوی تر اســت. با همکاری آقای حق دوست، 
معاون ســابق آموزشــی وزارت بهداشــت و همکاران شان 
تحقیقاتــی دربــاره اثــرات و پیش بینی وضعیت ســرمایه 
انسانی در بخش بهداشت و درمان صورت گرفت. بخش 
دیگری که بیشتر به هفته نامه شما مربوط است، بخش 
مهاجرت کسب وکارهاست. در این بخش عاوه بر آمارها، 
به اثرات مهاجرت روی کســب وکارها و وضعیت سرمایه 
انســانی در بخــش کســب وکار پرداخته ایــم. بــا همکاری 
جاب ویژن یک پیمایش شــش هــزار نفری انجام شــده و 
نتایج قابل توجهی از این پیمایش ها گرفته ایم که می تواند 
به صاحبان کسب وکار، مدیران و حتی پرسنل کمک کند؛ 
اینکه آنها در مورد موضوع مهاجــرت چه فکر می کنند؟ 
چــه برنامــه ای دارنــد؟ متأســفانه خبــر بــد این اســت که 
کسب وکارهای ما و بخش منابع انسانی ما برای موضوع 
مهاجرت سرمایه انسانی نه تنها برنامه جدی، بلکه حتی 
برنامه درون سازمانی نیز ندارند. نمی گویم برنامه بخشی، 
ملی یا فراملی، نه! حتی برنامه درون سازمانی مشخصی 
در این باره وجود ندارد. بسیاری از کسب وکارهای معظم 
و به روز دنیا گزارشــی ســالانه با عنوان تلنت موبیلیتی یا 
لیبر موبیلیتی ارائه می دهند که در آن به وضعیت سرمایه 
انســانی ای که با آنهــا کار می کننــد، می پردازند و بررســی 
می کنند که سرمایه انسانی آنها چقدر تحت تأثیر شرایط 
داخلی و شرایط جذاب خارجی، به مسئله مهاجرت فکر 
می کنند. شما بهتر می دانید که فضای رقابت کسب وکار 
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